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آیت الله جوادی آملی: 
ایرانی ها بزرگ زاده اند و این افتخار است نه تکبر

آیت الله جوادی آملی تصریح کرد: حفظ ما در دینداری ماست حفظ ما در عمل 
به قرآن و عترت است، ما باید قدر سرمایه های خود را بدانیم، حرمت بزرگان را 

حفظ کنیم، عظمت حوزه های علمیه باید حفظ شود.
آیت الله جوادی آملی در پیام تصویری به روز ملی مازندران اظهار کرد: گرچه 
مردم ایران در سراسر این منطقه این توفیق را داشته و دارند که همیشه پرچم 
تشــیع را خوب بلند کنند و در اهتزاز قرار بدهند و در برابر قدرتها همیشــه 

ایستاده بودند اما مازندران یک خصیصه خاص خودش را داشت.
به گزارش حوزه نیوز، وی ادامه داد: ما مردم ایران مردان بزرگی هســتیم ما نه 
یعنی حوزوی ها و دانشگاهی ها، ما یعنی ایرانیها مردان بزرگی هستیم، زیرا هر 
جا ســخن از شرف و افتخار علمی بود ایران حضور داشت. چه قبل از اسلام و 

چه بعد از اسلام؛ ما بزرگ زاده ایم و این افتخار است نه تکبر.
وی با بیان اینکه ما باید این میراثمان را حفظ کنیم، اظهار داشــت: یک بیان 
نورانی امیرالمؤمنین در نهج البلاغه دارد فرمود اگر بزرگان شــما یک ســنت 
صالحی داشــتند این را گرامی بشــمارید، فرمودند به اینکه آثار گذشته را که 
پیشینیان داشتند حفظ بکنید. این تکبر نیست. اینکه اجداد ما در مازندران در 
برابر حکومت عباســیان ایستادند، قدرت اهل بیت را حفظ کردند، به استقبال 
امامزاده ها و سادات علوی رفتند و آنها را تکریم کردند و ما را شیعه بار آوردند 

این فخر است، باید این را حفظ بکنیم و حفظ ما در تشیع ماست.
این مرجع تقلید تصریح کرد: حفظ ما در دینداری ماست حفظ ما در عمل به 
قرآن و عترت اســت، ما باید قدر سرمایه های خود را بدانیم، حرمت بزرگان را 
حفظ کنیم، عظمت حوزه های علمیه باید حفظ شود، عظمت آن دانشمندانی 
که در سراســر این استان هستند و بودند، باید حفظ شود چه اینکه برای همه 
کشور باید حفظ شود. آیت الله جوادی آملی با اشاره به تقدیم ۱۴ هزار و ۵۰۰ 
شــهید استان مازندران، گفت: این اســتان با تقدیم این تعداد شهید به دنبال 
احیا و زنده کردن جامعه بوده اســت، شــهید به دنبال زنده کردن جامعه بود 
و حضورشــان سرمایه است. وی با اعلام اینکه اقدام مسئولان استان در حفظ 
سنت روز مازندران بسیار ارزشمند است، یادآور شد: مردم مازندران آن روز به 
عهد خویش وفا کردند و امروز با ترویج فرهنگ تشــیع در برابر آمریکا و رژیم 
اشغالگر قدس ایستاده اید، رژیم اشغالگر آن روز عباسیان و حکومت فاسق آنها 
بوده و امروز آمریکا و رژیم اشــغالگر قدس حکومت فاسق این روزها هستند، 
بزرگداشت شیعه و امامزدگان، ایســتادن در برابر ظلم و ستم و حکومت های 
فاســق است.  آیت الله جوادی آملی با اعلام اینکه برای گرامیداشت این روز از 
همه ظرفیت ها باید استفاده شود، گفت: این موضوع باعث برکت این سرزمین 
است که سرتاپا خیر و رحمت و برکت بوده و در حادثه آمل هم جوانان این مرز 
و بوم با همه توان در برابر بیگانگان ایســتادگی کردند و اجازه تعدی به آنها را 
ندادند و در هر اســتانی اگر این مقاومت در برابر بیگانگان شکل می گرفت امام 
راحل از آنها حمایت می کرد. این مرجع تقلید علاقه به تشیع و علاقمندی به 
حفظ نظام اســلامی را از برکات حکومت تشــیع در استان مازندران دانست و 
افزود: قدر این سرمایه را بدانیم و حرمت بزرگان را حفظ کرده و عظمت حوزه ها 

علمیه و دانشگاه را باید قدر بدانیم.

مراجع

روزی برای فرهنگ عمومی
ادامه در صفحه 3

... یا آداب رانندگی وســیله نقلیه موتوری را از سنین نوجوانی در مدارس 
تحت عنوان مهارت های زندگی شــهری یاد داد و از صدا و ســیما در جهت 
گســترش فرهنگ عمومی و تذکرات مکرر پیامدهــای نقض مقررات کمک 
گرفت، این کار نباید مقطعی و مقید به زمان باشــد زیرا استفاده روز افزون از 
این وســیله طبیعتا توسل به شیوه های مختلف اطلاع رسانی و فرهنگ سازی 

را ضروری  می نماید.
درخصوص راهکارهای قانونی یکی از راهکارها اجبار دارندگان پلتفرم های 
مجازی ارائه دهنده خدمات شــهری در به کارگیری کسانی است که رعایت 
اســتانداردهای ایمنی را بنمایند و وسیله موتوری آنها دارای تجهیزات لازم 
ایمنی باشــد و برگزاری کلاس های آموزشی پیش از اعطای مجوز است، زیرا 
بخش عمده ای از ترددهای شــهری به موتورهایــی برمی گردد که در حال 
خدمت رســانی به اســتفاده کنندگان از پلتفرم های مجازی هستند که برای 
رساندن محموله خود به مشتریان از شتاب برخوردارند و یاا لزام فروشندگان 
وســیله های موتوری به تحویــل تجهیزات ایمنی در هنگام فروش وســیله 
موتــوری و یا فروش موتور به کســانی کــه دارای گواهینامه مجاز رانندگی 

هستند. 
در مرحله اجرا نیز برخورد قاطــع با راکبینی که به نقض مقررات قانونی 
می پردازند و تلاش برای نظام نمودن و برگزاری کلاس های آموزشــی برای 
راکبین متخلف که  می تواند بســیار موثر باشــد. و در انتها در مواقع سوانح 
و حوادث رانندگی تاثیر مســتقیم عدم رعایــت قواعد و مقررات راهنمایی و 
رانندگی و اســتانداردهای ایمنی در تصمیم گیری های دادرســان محترم در 
پرونده های قضایی اســت که یقینا  می تواند تاثیر مســتقیم در رعایت آن از 
ســوی موتور سواران باشــد تا دیگر شاهد آن نباشــیم که موتور سواری در 
بزرگراهی در یک شهررپرجمعیت و پرترافیک برای لحظه شادی عبث موتور 
را بر روی یک چرخ بلند نماید و خاطره ای تلخ برای خود و خانواده و ســایر 

شهروندان ایجاد کند.

یادداشت

نسبت یابی توسعه و وفاق ملی
 در معاونت راهبردی ریاست جمهوری

معاونت راهبردی ریاســت جمهوری و مرکز بررســی های 
اســتراتژیک عصر روز یکشنبه میزبان اســاتید برجسته 
دانشگاه بود و برای سومین بار موضوع کنکاش نظری ایده 
وفاق ملی، این بار با محوریت توسعه، روی میز کارشناسان 

مورد نقد و بررسی قرار گرفت.
بــه گزارش ایلنا، در این جلســه که با عنوان »توســعه و 
نســبت آن با وفاق ملی« برگزار شــد و ســومین نشست 
از سلسله نشســت های وفــاق ملی در مرکز بررســی های 
استراتژیک بود، کیومرث اشتریان، استاد و عضو هیات علمی 
دانشکده حقوق و علوم سیاســی دانشگاه تهران، به عنوان 
دبیر جلســه و محســن یزدان پنــاه، اقتصــاددان و عضو 
هیات علمی دانشــگاه فرهنگیان، به همراه محمد فاضلی، 
جامعه شــناس، حضور داشتند و در کنار دیگر کارشناسان 
به بیان دیدگاه های خود در موضوع نسبت  توسعه با موضوع 

وفاق ملی پرداختند.
 وفاق ابزاری برای هماهنگی است

یزدان پنــاه گفت: یکی از مســیرهای اصلی رســیدن به 
انســجام اجتماعی، مکانیــزم حل نزاع به شــمار می رود 
کــه معنای دیگر آن توافق اســت. در بســیاری از جوامع 
 مثل ما ســاختار حاکمیت مبتنی بر اســتقرار سیاســی 
)political settlement( اســت که شامل توافق هایی 
برای توزیع قدرت است و در این جوامع این توافقات فراتر 

از قانون عمل می کنند.
این اســتاد دانشــگاه فرهنگیان با بیان اینکه در شــرایط 
امروز ایران ما در حال ازدســت دادن سرمایه انسانی نخبه 
و تحصیل کــرده هســتیم، افزود: بر اســاس نظریه توزیع 
وبر، در بروکراســی فعالیت اقتصادی و بخش خصوصی و 
سرمایه گذاری، باید مؤسسات خصوصی وجود داشته باشند 
که برای نخبگان بســتر فعالیت ایجاد کنند که یک نوع از 
مدل وفاق می تواند به این شــکل باشــد. در شرایطی که 
توافقات فقط مبتنی بر بهره کشــی است، مدل دیگر وفاق 
نیز می تواند بر مبنای توزیع منافع بین هســته سیاسی و 
طبقه متوسط و تحصیل کرده باشد که موجب می شود که 
قشر متوسط فضای جدیدی برای عمل پیدا کند. ما باید از 
تعادل فعلی به تعادل جدیدی برسیم که ذی نفعان جدید و  

وسیع تری بتوانند در آن نقش آفرینی کنند.
یزدان پناه همچنین گفت که مسئله اصلی ما رشد است و 
وفاق باید به عنوان ابزاری برای ایجاد سطحی از هماهنگی 
برای رشد فراگیر عمل کند. ما نیاز به توافقاتی در راستای 
بازانتظام ســاختار سیاســی داریم به نحوی که ســاختار 
دچار تزلزل نشــود. برای رسیدن به این نقطه هم نیازمند 
یک بســتر غیرِ بازیِ وجودی هســتیم. از طرف دیگر باید 
ذی نفعان جدیدی را شناسایی کنیم که ممکن است بازنده 

چالش بازانتظام باشند.
 وفاق اگر به حل مسئله منجر نشود فاقد ارزش است

در ادامه جلســه فاضلی با بیان اینکه هر مسئله ای که حل 
نشده باقی بماند در درازمدت شما را حل خواهد کرد، ادامه 
داد: بحران کنونی این اســت کــه حاکمیت ظرفیت حل 
مسئله خود را تا حد زیادی ازدست داده و این اتفاق در میان 
مردم هم رخ داده اســت و هم اکنون بسیاری از مسائل از 
تورم گرفته تا مهاجرت و تحریم حل نشده باقی مانده است.
وی افزود: حل مســائل یک ضرورت اســت و مبنای وفاق 
هم همین است. شأن وجودی حاکمیت ها در حل مسائل 
است که شامل سه دسته تولید امنیت، خلق تفاهم و خلق 
رونق می شود. همه این سه دسته مسئله به هم وابسته اند 
و بدون هم پایدار نخواهند بود. وقتی کشوری دچار بحران 

می شود که مسائل حل نشده باقی بماند.
فاضلی بر این باور اســت که وفاق در چهار مرحله خلاصه 
می شود که شــامل وفاق بر سر انتخاب مسائل اولویت دار، 
ملزومات حل مسائل، ارزیابی هزینه ها و تقسیم آن ها، و در 

نهایت توزیع منافع حاصل از حل مسائل می شود.
وی با تأکید بر این نکته که قدم مهم در حل مسئله اذعان 
به وجود و بحرانی بودن آن است، گفت: در سایه این رویکرد 
مسئولیت این مسئله پذیرفته می شود و مشخص می شود 
که حاضریم برای حل آن دســت به چــه تغییراتی و چه 

همکاری هایی بزنیم.
وفاق فی نفســه اگر به حل مسئله منجر نشود فاقد ارزش 
است و حتی ممکن اســت به یک رویکرد غیرواقعی برای 

تقسیم قدرت تبدیل شود.
فاضلی با بیان اینکه که مسئله امروز ایران فروپاشی توافقات 
سیاســی بعد از سال ۱۳۸۸ است و بهترین کارکرد مسئله 
وفاق در شرایط کنونی حل مسائل و ابرچالش هاست، تأکید 
کرد: مهمترین مشکل حال حاضر ایران مسئله رشد است 
که در ســایه تحقق آن باید مســائل دیگر نیز حل شود. 
جنس وفاق مجموعه ای توفقات بین فرادستان در درون و 
نقش آفرینان بیرونی است و شکل آن شیوه توزیع هزینه ها 

و منافع با مردم است.

جدال در مجمع تشخیص 
بر سر FATF از نگاه آل اسحاق

یحیی آل اســحاق، رئیــس اتاق بازرگانی ایــران و عراق، 
که تجربه وزارت بازرگانی در دولت دوم آیت الله هاشــمی 
رفســنجانی را در کارنامه دارد، در گفــت و گویی، درباره 
جدال ها بر ســر پیوستن یا نپیوستن به FATF گفت: در 
مســئله FATF یک بحث موضوع است و یک بحث هم 
اثرش روی تحریم و ابزاری برای رفع تحریم و ابزاری برای 
تمهیدات بهتر آن اســت. خود آن یــک قرارداد بین چند 
کشور و عمده کشــورهای دنیا است و یک سری روابط و 
مقررات دارد. در دوره آقــای روحانی این موافقتنامه را از 
نزدیک بررسی کردند و از ۴۰ موردی که دارد، ۳۷ مورد را 

به توافق رسیدند.
به گزارش اقتصاد ۱۰۰، وی افــزود: خیلی چیز غیر قابل 
پذیرشــی نبود. چند مورد بود که برخی روی آن حساس 
بودند. همین مسائل و اطلاعاتی که نقل و انتقالات می شود، 
همین امروز در سطح مسئولین دو جریان وجود دارند که 
همه هــم مدافع نظام و علاقمند به نظام و نخبگان علمی 
و تخصصی و حرفه ای هســتند، عــده ای آن چند بند را 
می گویند که مغایر با اهداف و شــرایط جمهوری اسلامی 
است. عده ای هم می گویند اینطور نیست. در همان ها هم 
تبصره هایی دارد و اینطور نیست که همه اطلاعات را لازم 

باشد بدهید یا امکان رد کردن آن هست.
این چهره شاخص اقتصادی گفت: در سطح مجمع تشخیص 
مصلحت که ارجاع شد تا اظهار نظر کنند، دو گروه هستند 
که کاملا جدا از هم هســتند و مخالف و موافق هســتند. 
نتیجه جمع بندی در زمانی که رفت و برگشــت، مخالفت 
کردند. گفتند مجموعه ضررهایش بیشتر از منافعش است. 
لذا مخالفت کردند. اخیرا ســر و صدایش هست که آقای 

همتی می خواهند دوباره مطرح کنند.
وی گفت: ذهنیت این است که مسئله هم دم کشیده و هم 
می شــود برخی موارد را توجیه کرد. می خواهند به مجمع 
تشخیص مصلحت بفرستند که دوباره نظر بدهند. لذا بحث 

متقن قطعی نیست. دو دیدگاه با حسن نیت هست.

دولت

رویداد

جدی  فاز  وارد   FATF بــا  مخالفت ها 
تری شده اســت، تندروها خط و نشان 
میکشند و برخی رسانههای آنها نیز ساز 
مخالف را بیشــتر از گذشته کوک کرده 
اند. 77 دفتر بسیج دانشجویی سراسر 
کشــور نیز وارد میدان شده و پیرامون 
پیوســتن به FATF نامه ای خطاب به 

رئیس جمهور نوشتند.
مسعود پزشــکیان که وعده حل و فصل این 
پرونده را داده بود حالا مخالفانی را پیش روی 
خود می بینند که زمانی حسن روحانی نیز آنها 

را تجربه کرده بود.
احمد خرم، وزیر دولت اصلاحات، در گفت وگو 
با خبرآنلاین، معتقد است FATF موضوعی 
است که بعد از گذشــت چندین سال هنوز 
هم به عنوان یک علامت سوال بزرگ جلوی 
چشم حاکمیت است. حالا در این شرایط باید 

دید که آیا می شود کاری انجام داد یا خیر؟
 FATF او می گوید: مگر چند درصد جامعه از
خبر دارند و با آن مخالفت می کنند؟ من که 
فکر می کنم این عــدد چیزی زیر ۲۰ درصد 

باشد. آیا با نظر این تعداد، باید برای ۸۰ درصد 
دیگر جامعه تصمیم گیری کرد؟

مشروح گفتگو با احمد خرم را بخوانید؛
تکاپو  بــه   FATF مخالفــان  هم  باز 
افتادند تا موضوع پیوستن ایران به این 
لوایح را پیــش از طرح دوباره در مجمع 
کنند.  بایگانی  نظام،  مصلحت  تشخیص 
چرا مخالفان همچنان مسیری را که در 
دوره حسن روحانی طی کردند، را دنبال 

می کنند؟
آدمهای منحرف از شــفاف سازی بیم دارند. 
چون دستشان رو می شود. واقعا نمی دانم که 
وقتی هنوز FATF در این کشور کاری نکرده 
و از خود اثری برجای نگذاشته، چرا باید این 
میزان از مخالفت را در پی داشــته باشد. در 
کشور ما اصلا شــفاف سازی مطرح نیست و 
جایگاهی ندارد و این عنــوان برای خیلی ها 

وحشت آور است.
چرا می ترسند؟

من فکر می کنــم که اینهــا در فضایی گیر 
کرده اند که به اعتقادشــان اگر FATF به راه 

افتد، برخی هســتند که یقه شان را گرفته و 
شاید هم ســهم خواهی کنند. آنها نگرانی از 
رو شــدن دست خود و ســهم خواهی دارند. 
اما غافل از این هســتند که کشور ما هر چه 
زودتر باید به FATF بپیوندد و تمام امور باید 

شفاف شود.
ما نتیجه این عدم شــفافیت را در بانک های 
دولتی بــه خوبی می بینیم. ســالانه هزاران 
میلیارد وام پرداخت می شــود بدون آنکه در 
جایی شــفاف سازی شــده و گفته شود که 
این پول ها به حســاب چه کسانی رفته است. 
جیب بری می کنند، بدون اینکه مردم بدانند. 
در حالیکه آدم دیندار متدین نباید از حساب 
و کتاب بترســد. آنهایی که بــا این موضوع 
مخالفت می کنند، بیــم این می رود که آلوده 

باشند.
خوش بینانه اگر نگاه کنیم، شاید ضرورت 

این اقدام را نمی دانند.
FATF چیزی نیست که بگوییم وزارت نفت 
لازم دارد، وزارت کشــور لازم ندارد. این چتر 
پوششــی کلی اســت که همه را باید در بر 

بگیرد. حساب و کتاب همه باید روشن باشد. 
در غیر این صورت باید این گمان را پذیرفت 
که بخش خصوصی و یا دولتی و یا حاکمیت، 

دستش در جیب مردم است.
به نظر می رسد که طیف مخالفان هنوز 
هم در مجمع تشــخیص بر سر عقاید 
خود باشــند. اما دولت امیدوار است که 
این موضوع را به نتیجه مورد نظر خود 
برساند. آیا می شود به رای مثبت مجمع 

برای پیوستن به FATF امید داشت؟
FATF موضوعی اســت که بعد از گذشــت 
چندین ســال هنوز هم به عنوان یک علامت 
سوال بزرگ جلوی چشم حاکمیت است. حالا 
در این شرایط باید دید که آیا می شود کاری 
انجام داد یا خیر؟ پاســخ روشن است. اگر ما 
به FATF نپیوندیم، تا کی می خواهیم شاهد 

هزاران میلیارد تومان دزدی باشیم؟
باید اجرای FATF به یک مطالبه ملی تبدیل 
شــود. نمی شــود که چند نفــر از نخبگان و 
کارشناسان موافق باشند و در مقابل، مخالفان 
اصلا ندادند که بحث اصلی چیست. مگر چند 
درصد جامعه از FATF خبــر دارند و با آن 
مخالفت می کنند؟ مــن که فکر می کنم این 
عــدد چیزی زیر ۲۰ درصد باشــد. آیا با نظر 
این تعــداد، باید برای ۸۰ درصد دیگر جامعه 

تصمیم گیری کرد؟
مخالفان متوجه شــرایط کشور نیستند. کار 
به جایی رســیده که میــزان قابل توجهی از 
مــردم زیرخط فقر قرار گرفته اند. در حالیکه 
با پیوستن به FATF می شود تا میزان زیادی 
از هزینه سرمایه گذاری ها را کم کرد و آن را 

به زندگی مردم سرریز کرد.
در این شــرایط چطور می توان همچنان ساز 
مخالف کوک کرد؟ این افراد هزینه های عدم 
تصویب لوایح مرتبط با FATF را نمی دانند و 
معلوم اســت که چه بهره ای از مخالفت خود 
می برند. اینها با هر چه که ســبب شــفافیت 
شــود مخالف هســتند. یکی از کارهایی که 
باید از ســوی دلتمردان و کارشــناس انجام 
شود، روشــن کردن موضوع است. مردم باید 
 FATF بفهمنــد که چــه می خواهنــد و از 

چه به دست می آید.

رئیس قوه قضائیه گفــت: ما در حوزه 
مبارزه ی همه جانبــه و تعطیل ناپذیر با 
فساد نیز اولویت هایی را مدنظر داریم؛ ما 
به موجب مسئولیت ذاتی خود، آنجایی 
که فساد رسوب کند، چه در داخل قوه 
قضائیه و چه در خــارج از آن، با قدرت 
مُفسد  و مجازات  برای ریشه کنی فساد 
ورود پیدا می کنیــم، در این قضیه، ما 
افراد  برخی  و  وزارتخانه  به چند  نسبت 
در دســتگاه های مختلف، ورود و اقدامِ 

مُجدانه داشتیم.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام  محسنی اژه ای، 

روز گذشــته )سه شنبه( طی ســخنانی در 
دومین اجلاســیه مجلس خبــرگان رهبری 
در دوره ششــم، ضمن اشــاره بــه برخی از 
مأموریت های مهم نظام جمهوری اسلامی، از 
جمله »اقامه عدل در ابعاد فردی و اجتماعی«، 
»فراهم ســاختن بســترهای رشــد فضائل 
انســانی«، »مبارزه با کلیه ی مظاهر فساد« و 
»تأمین آزادی های مشروع برای تعالی انسان 
و بزرگداشــت کرامت انســانی« اظهار کرد: 
از جمله سفارشات مســتمر و مداوم امامین 
انقــلاب و یکی از نقاط قوت نظام اســلامی 
ما، جلب مشارکت های مردمی در زمینه های 

مختلف اســت؛ چنانچــه این مشــارکت و 
همکاری نبود، امور مهم یا تمشیّت نمی یافتند 

و یا پرهزینه می شدند.
اژه ای  حجت الاسلام والمســلمین محســنی 
در ادامــه ســخنانش بــه تبیین و تشــریح 
دســتاوردهای قوه قضائیه در حــوزه مبارزه 
با فســاد پرداخت و گفت: مبــارزه با مظاهر 
مختلف فســاد از اولویت های اصلی و اساسی 
قوه قضائیه اســت؛ ما بر مقابله ی ریشــه ای، 
تخصصی و همه جانبه با فســاد تاکید داریم. 
یکــی از اقدامات ما در دســتگاه قضایی در 
حوزه فسادســتیزی، شناســایی بســترها و 

گلوگاه های فسادزا و انتقال این موارد به دولت 
و دستگاه های مربوطه بوده است.

رئیس قوه قضائیه افزود: ما در حوزه مبارزه ی 
همه جانبــه و تعطیل ناپذیــر بــا فســاد نیز 
اولویت هایــی را مدنظر داریــم؛ ما به موجب 
مسئولیت ذاتی خود، آنجایی که فساد رسوب 
کند، چه در داخل قوه قضائیه و چه در خارج 
از آن، با قدرت برای ریشه کنی فساد و مجازات 
مُفسد ورود پیدا می کنیم و هیچگونه مماشاتی 
نخواهیم داشــت؛ در این قضیه، ما نسبت به 
چند وزارتخانه و برخی افراد در دستگاه های 

مختلف، ورود و اقدامِ مُجدانه داشتیم.

پرونده  ارجاع  از  قضائیه  قوه  سخنگوی 
چای دبش به شــعبه اول دادگاه انقلاب 
اسلامی تهران ویژه رسیدگی به جرایم 
اقتصــادی خبر داد و گفــت که وقت 
رسیدگی به این پرونده در روز 3 آذرماه 

امسال تعیین شده است.
به گزارش ایســنا، اصغر جهانگیر در نشست 
خبری امروز ضمن تبریک  فرارسیدن روز ۱۳ 
آبان، گفت: در این روز دانشــجویان مسلمان 
پیرو خط امــام )ره( با تبعیت از ارزشــهای 
اســلامی حرکت خودجوشــی را برای حفظ 
انقلاب آغاز کردند که امام )ره( آن را انقلابی 

بزرگتر از انقلاب اول نامید.
ســخنگوی قوه قضائیه در خصــوص حادثه 
تروریســتی تفتان گفت: ۱۰ نفــر از عوامل 
پشتیبان این حادثه )تفتان( بازداشت شدند. 
در جریــان درگیری و تعقیــب و گریزی که 
بین تروریســت ها و عوامــل نظامی صورت 
گرفت، ۸ نفر از تروریســت ها معدوم و ۴ نفر 
دستگیر شدند و کســانی که دستگیر شدند 
به جنایات خود در اقدامات تروریســتی دیگر 

اعتراف کردند.
وی دربــاره اینکــه با توجه بــه اعلام صدور 
کیفرخواســت پرونده چای دبش از ســوی 
دادســتان تهران، آیا وقت رســیدگی به این 
پرونده تعیین شــده یا خیر و آیا رســیدگی 
علنی خواهد بود؟ گفــت: این پرونده در ۱۲ 
آبان ماه امسال به شــعبه اول دادگاه انقلاب 
ویژه رسیدگی به جرایم اقتصادی ارجاع شد 
و بلافاصله وقت رســیدگی تعیین شده است 
و زمان رســیدگی ۳ آذرماه امسال است. وی 
در خصوص علنی بودن یا نبودن دادگاه گفت: 

این موضوع با تشخیص قاضی است.
جهانگیر در پاســخ به ســوالی در خصوص 
آخریــن وضعیت پرونده عوامل ترور شــهید 
فخــری زاده گفت: در این پرونده در اســتان 
آذربایجان غربی ۸ متهم شناسایی و برای آنها 
پرونده تشکیل شد. ۳ نفر از این افراد به دلیل 
ارتکاب جاسوسی برای رژیم اشغالگر با صدور 
قرار جلب به دادرسی به دادگاه معرفی شدند. 
۳ نفر از اعضای این باند علاوه بر جاسوســی 
در  پوشــش قاچاق مشروبات الکلی مبادرت 
به انتقال تجهیزات ترور شهید فخری زاده به 

داخل کشور کرده بودند.
وی افــزود: در دادگاه بــدوی ایــن ۳ نفر به 
اعدام محکوم شدند، پرونده در مرحله فرجام 
خواهی است. در مورد سایر متهمین شناسایی 
شــده ترور شــهید فخری زاده، پرونده ای در 

دادگستری استان تهران مفتوح است.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاســخ به سوالی 
در  خصــوص  آخرین جزئیات پرونده حادثه 
معدن طبس گفت: این پرونده در حال تکمیل 
تحقیقات است.  بر اساس نظریه کارشناسان 
رســمی دادگستری ۵ نفر به عنوان مقصرین 
حادثه معرفی شــدند. دادگســتری اقدامات 
شــاخصی را در این خصوص تاکنون به عمل 

آورده است.
جهانگیــر ادامه داد:  اینگونــه حوادث مانند 
حادثــه طبس در معادن کشــور نباید عادی 
انگاری شود و باید تلاش کنیم ضوابط ایمنی 

رعایت شود که شاهد این حوادث نباشیم. 
جهانگیر در پاســخ به ســوالی در خصوص 
آخرین وضعیت دو تبعه فرانســوی بازداشت 
شــده در ایران گفت: سیسیل کوهلر و ژاک 
پاریس دو تبعه فرانسویی به اتهام جاسوسی 
بــه نفع بیگانگان و علیه کشــور و همچنین 
اجتماع و تبانی برای ارتکاب جرم علیه امنیت 
کشور در اردیبهشت ۱۴۰۱ دستگیر شدند که 
کیفرخواست آنها در سوم اسفند ۱۴۰۱ صادر 

و به شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب ارسال شد.
ســخنگوی قوه قضائیه افــزود: این دو نفر از 
شرایط خوبی در بازداشتگاه برخوردار بوده و 
در سلامت به سر می برند لذا هرگونه ادعایی 
در خصوص وضعیــت غیرعادی آنها تکذیب 
می شــود. جهانگیر گفت: متهمــان از طریق 
کنســولگری با نزدیکان خودشان در تماس 
بودند و این مسئله نشان می دهد که از همه 
حقوق انســانی و قانونی که مــورد نظر بوده 

برخوردار هستند.
سخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی  در 
خصوص پرونده تخلفات گــروه دبش گفت: 
تعهــدات ارزی گروه دبش بیش از ۳ میلیارد 
یورو اســت که برای ۲.۸ میلیــارد یورو رفع 
تعهدات صورت نگرفته و به میزان ۲.۷ میلیارد 
یورو کالا وارد نشده است. به دلیل عدم ورود 
کالا به کشــور مهلت رفع تعهد ۲.۲ میلیارد 
یورو منقضی شد. وی گفت: بیش از ۲۰ هزار 
میلیارد تومان اموال اعم از منقول و غیرمنقول 

شناسایی و توقیف شده است.
ســخنگوی قوه قضائیه افــزود: در خصوص 
کالاهای موجــود نیز ۶ هزار و ۶۹۵ تن چای 
به ارزش ۷۷۲ میلیارد تومان  توسط سازمان 
جمــع آوری و فروش اموال تملیکی به فروش 
رفته اســت. در مزایده حضوری در ۱۲ آبان 
در اســتان هرمزگان از مجموع ۸۹ دستگاه 
کانتینر، ۵۲ دســتگاه کانتینر چاب به مبلغ 

۱۷۷ میلیارد تومان به فروش رسیده است.
جهانگیر در پاســخ به ســوالی در خصوص 
اقدامات دســتگاه قضا نســبت به  استرداد 
مرجان شیخ الاسلامی یکی از متهمان پرونده 
برای  بازرگانی پتروشــیمی گفت:  شــرکت 
نامبرده اعلان قرمز شد و به مراجع بین المللی 
اعلام شده است و از طریق پلیس بین الملل 
نسبت به استرداد او اقدام کردند که امیدواریم 
این محکــوم فراری به زودی دســتگیر و به 
کشــور برای اجرای مجازات عودت داده شود 
و حقوقی کــه از بیت المال رفته از او بازپس 
گرفته شــود. نسبت به سایر متهمین پرونده 
قرار است جلسات رسیدگی بعدی در بیست 
و یکم، بیست و دوم و بیست و سوم آبان ماه 

سال جاری در شعبه مربوطه برگزار شود.
جهانگیر در خصوص پرونده فساد در فوتبال 
گفت: اخیراً موضوعاتــی در خصوص پرونده 
فساد در فوتبال مطرح شده و در مورد تعدادی 
از اشخاص حقوقی که در حوزه فوتبال فعالیت 
می کردند مسائلی مطرح شده و پرونده هایی 
طرح شده که ان  شاءالله نتایج این پرونده ها به 

موقع اطلاع رسانی خواهد شد.
جهانگیر در پاسخ به سوالی در خصوص موضع 
قوه قضائیه دربــاره بیانیه مجمع محققین و 
مدرســین حوزه علمیه قم در مورد رسمیت 
شناختن  رژیم صهیونیستی گفت: موضع قوه 
قضائیه درباره این بیانیه از ســوی رئیس قوه 
قضائیه اعلام شــد و ما همان موضع را تکرار 
می کنیم. ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به 
ســوالی درباره وضعیــت دو خبرنگار )نیلوفر 
حامدی و الهه محمدی( گفت: این دو نفر در 
تاریخ اول آبان امسال تقاضای عفو و مساعدت 
داشتند و در نامه ای متعهد شدند که اقدامی 
خلاف قانون و مقررات کشــور انجام ندهند. 
همچنین متعهد شدند که به تعهدات کتبی 

و اخلاقی پایبند باشند.
جهانگیــر اضافه کــرد: اکنون ایــن نامه به 
کمیســیون عفو در دادگستری استان تهران 
ارســال شده است و پس از بررسی نتیجه آن 

اعلام خواهد شد.
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به سوالی در 
خصوص قطع انگشــتان دو سارق در ارومیه 
گفــت:  اجرای حدود الهی مبتنی بر شــرع 
مقدس و قانون مجازات اســلامی شــرایطی 
را فراهم کرده که در صورت تحقق شــرایط، 
مــا ناگزیر از اجرای قانون هســتیم و در این 

خصوص باید قانون شرع اجرا شود.  
وی گفــت: این ۲ نفــر بیــش از ده ها فقره 
محکومیت، ســرقت و آدم ربایی داشــتند و  
به دلیل جرائم متعددشــان، مشمول قطع ید 
شــدند. این مساله با سند تحول هیچ تناقض 
و مغایرتــی  ندارد و اگر چه ســند تحول در 
راستای ارتقای خدمت رسانی به مردم است 
ولی این طور نیست که بخواهیم بگوییم بحث 
سند تحول قضایی می خواهد تعطیل کننده 

حدود باشد که این چنین نیست.
اصغر جهانگیر در پایان نشســت خبری خود 
در پاســخ به سوالی درباره اجرای حکم اعدام 
جمشید شارمهد و موضع گیری دولت آلمان 
در ایــن باره، گفت: در مــورد اقدامات دولت 
آلمان باید بگوییم دستگاه قضایی جمهوری 
اسلامی ایران، مستقل است و به هیچ کشور 
خارجی حــق ورود و دخالت در جریان های 
قضایی کشــورمان را نمی دهیم، لذا این حق 
قانونی ما اســت که به جرایم اتباع خودمان 
رســیدگی کنیم. جهانگیر بیان کرد: پرونده 
این فرد مورد رســیدگی قضایی قرار گرفت و 
منجر به محکومیت وی شد. جمشید شارمهد 
محکــوم به اعدام بود، حکم او آماده اجرا بود، 

اما قبل از اجرای حکم، فوت کرد.

احمد خرم:

اجرای FATF باید به یک مطالبه ملی تبدیل شود

تأکید محسنی اژه ای بر مبارزه قاطع با فساد:

بدون ملاحظه و تبعیض با فساد مبارزه می کنیم

در نشست خبری سخنگوی قوه قضائیه مطرح شد

از اعلام زمان دادگاه چای دبش تا بازداشت ۱۰ عامل حادثه تفتان

افشاگری علی جنتی از نقش سعید جلیلی
در عدم احیای برجام در دولت رئیسی

علی جنتی وزیر ارشاد دولت یازدهم گفت: دولت سیزدهم تصور می کرد دولت 
آقای روحانی نتوانسته است در برجام امتیازات لازم را بگیرد و خودشان می روند 

مذاکره می کنند و امتیازات بیشتری می گیرند.
علی جنتی، وزیر ارشاد دولت یازدهم و دیپلمات پیشین ایران گفت: در دولت 
دوازدهــم احیای برجام آماده امضا بــود، اما به تعویق افتاد و به دولت بعدی 

رسید. دولت بعدی ۲ سال وقت تلف کرد.
 بنــا به گزارش فرارو وی گفت: دولت ســیزدهم تصــور می کرد دولت آقای 
روحانی نتوانســته اســت امتیازات لازم را بگیرد و خودشان می روند مذاکره 

می کنند و امتیازات بیشتری می گیرند.
 اما در چند جلســه که با کشــورهای ۵ به اضافه یک مذاکره کردند متوجه 
شــدند به هیچ وجه امکان دریافت امتیازات بیشتری وجود ندارد. وی ادامه 
داد: برخی نیز گفتند زمســتان سخت در پیش است و قطعا اروپایی ها، به ما 
نیاز دارند و اگر تا زمســتان صبر کنیم امتیاز بیشــتری از اروپایی ها خواهیم 
گرفت.  همین ها هم باعث شــد همین خرده امتیازات را هم از دست دهیم 
و حتی اروپایی ها هم دیگر تمایلی به مذاکره با ما نداشــته باشــند؛ بنابراین 
ما فرصت هایی را در دولت ســیزدهم از دســت دادیم که قابلیت احیا و رفع 

تحریم ها را داشت.

احزاب

معنای دیپلماتیک سخنان رئیس جمهوری 
به روایت احمد زیدآبادی

احمد زیدآبادی فعال سیاسی اصلاح طلب، در یادداشتی با عنوان »چرا استقبال 
می شود؟«

دذ کانال تلگرامی خود نوشت: »در حالی که اظهارات برخی از حاشیه ای ترین 
مقام های شبه رســمی در بارۀ بالاگرفتن جنگ با اسرائیل از طرف رسانه های 
خارجی و داخلی درشت و پررنگ می شود، اظهارات دیروز مسعود پزشکیان در 

این باره بازتاب مختصری پیدا کرد.
دکتر پزشــکیان که رئیس شورای عالی امنیت ملی کشــور است، با اشاره به 
اســرائیل گفته بود: »اگر در رفتار خود تجدیدنظر کنند،  آتش بس را بپذیرند و 
دســت از کشت و کشتار مردم مظلوم و بیگناه منطقه بردارند ممکن است در 

نوع و شدت پاسخ ما اثر داشته باشد.«
معنی دیپلماتیک سخنان آقای پزشکیان روشن است و نیازی به توضیح ندارد. 

با این حال، این سخنان مورد بی توجهی قرار گرفت.
چرا خیلی ها به رغم اعلام بیزاری لفظی، عملًا از گسترش جنگ در منطقه و هر 

چه به آن کمک می کند، به شدت استقبال می کنند؟«

سوشیال


